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بخش زیادی از علت اینکه برجام الان 
در چنین شرایطی قرار دارد، بستر 

دشمنی های منطقه ای بود که با این 
توافق وجود داشت و بنابراین دولت 

بایدن به نظرات کشورهای منطقه 
این احترام را گذاشته است که با آنها 
مشورت کند. گام بعد اجماع سازی در 
داخل دولت آمریکاست و نهایتا در 

صورت امکان اجماع بین تمام اعضای 
۵+۱ است که یکی از ملزومات مذاکرات 
۵+۱ با ایران بود که منجر به برجام شد  

ادامه از صفحه اول

 فردای کودتای سوم  اسفند
به گفته آیرونســاید، رضا از ســوی کلنل اســمایت 
معرفی شــده بود. در روند وقوع کودتــا، بار مدیریت و 
تدارکات از مرحله طراحــی عملیات تا تأمین حقوق و 
لباس قزاق های شــرکت کننده در کودتا و اجرای نهایی، 
همگی بر عهده ســران قوای ارتش انگلستان در ایران 
بود. بامداد ســوم حوت )اسفند(، نیرویی که متشکل از 
هــزارو 500 قزاق بود و روزهای قبل از قزوین به ســوی 
تهران حرکت کرده و در مهرآباد اتراق کرده بودند، وارد 
تهران شــدند. قزاق ها از اینکه بگویند از انگلیســی  ها 
هریک پنج تومان گرفته اند، ابایی نداشتند. آنها زیر نظر 
کلنل اســمایت، افســر بریتانیایی که مدت هــا در رأس 
قزاق خانه در ایران بود و با ســیدضیا در طی رفت وآمد 
به تهران تماس پیدا کرده بود، عملیات کودتا را اجرائی 
کردند. دولت ایران نیز با ادعای ســفارت انگلیس فقط 
چهار روز بعد از حرکت قزاق ها به ســمت تهران باخبر 
شــدند که آنها قصد تصــرف پایتخــت را دارند؛ البته 
طراحی و اجرای کودتا چنان منظم ســازماندهی شده 
بود که نمی توانــد بدون تبانی قبلی نباشــد. باری روز 
دوم اســفند فرا رسید. جنگ روانی سیدضیا و رضاخان 
وحشــتی عجیب بر دل اعضای دولت و ســلطنت در 
تهران انداخته بود. نرمن، ســفیر انگلیــس، در گزارش 
خود به لرد کرزن نوشت: وقتی احمدشاه از نیت قزاق ها 
مطلع شده، در دوم اسفند سعی کرد با وی تماس تلفنی 
بگیرد، اما به بهانه اینکــه وی )نرمن( به راه پیمایی در 
مسافتی دور بوده است، شاه را در آن شرایط قال گذاشته 
بود، این امکان مسیر نشده و شاه مجبور می شود با دبلیو 
اسمارت، مستشار ســفارت، تماس بگیرد. اسمار که در 
مقابل شاه، خود را به بی خبری زده بود، گفته است که 
شاه قصد داشت فرار کند که اسمارت او را دلداری داده 
و گفته است: هیئت مشــترکی از سوی سفارت بریتانیا 
و شما )احمدشــاه ( را به سوی قزاق ها می فرستیم که 
منصرفشــان کنیم. جمعی مرکب از حسین سمیعی، 
ملقب به ادیب الســلطنه، معاون رئیس الوزرا سپهدار 
رشتی )که از استعفای عجیب سردار همایون از ریاست 
قزاق خانه یکه خورده بود( با منشی شاه، معین الملک، 
همراه کلنل هیگ و کلنل هارلســتن از طرف ســفارت 
بریتانیا با آنها راهی مهرآباد که محل اردوی قزاق ها بود، 
شــدند. به این ترتیب، رضاخان سوادکوهی و سید ضیا 
طباطبایی با دو پایگاه اجتماعی متفاوت، یکی با سابقه 
مدافع دو آتشه ســفارت انگلیس و مدیر روزنامه رعد و 
یک ســرباز، پس از ملاقات با نمایندگان شــاه و سفارت 
وارد تهــران شــدند. رضاخان با رعایت پرنســیپ های 
نظامی و اخلاقی و سید ضیا بدون رعایت پرنسیپ هایی 
که باید رعایت شود، به حضور شاه وحشت زده و جوان 
می رسند. یکی به عنوان نخست وزیر مأمور تشکیل کابینه 
می شود و به دیگری مقام سردارسپه می رسد. سید ضیا 
که خود را موفق این بازی می دانست و پایه های صدارت 
خود را محکم می دید، با صدور اعلامیه معروف »حکم 
می کنــم«، بگیر بگیر راه انداخته و دســتورات شــداد و 
غلاظی بــرای دســتگیری مقامات عالی رتبه پیشــین 
از جمله والیان خراسان، فارس، بوشهر و سواحل صادر 
می کند. دکتر مصدق که به خوبی ســیدضیا و پدرش را 
می شناخت، با اسب از شیراز به قصد مراجعه به تهران 
راه افتاد، ولی به محل اقامت رؤسای ایل بختیاری رفت 
و تا برکناری سید ضیا در آنجا  ماند. اما احمد قوام، والی 
خراســان،، با حکم کسی دستگیر می شــود که در برابر 
او و مقاماتی که قبلا داشــت، فردی بی سروپا محسوب 
می شــد. رضاخان بر خلاف سید ضیا که نسبت به شاه و 
مجلس بی احترامی های فراوان می کرد، طبق وعده ای 
که به انگلیسی ها داده بود، حرمت شاه را نگه داشته و 
همت خود را به سر و سامان دادن به ارتش و متحد کردن 
نیروهای قزاق و ژاندارم و ایجاد امنیت در کشــور که هر 
گوشه آن در دست یکی از متمردان بود، معطوف کرد. 
سیدضیا از همان روزهای اول بعد از کودتا با سردارسپه 
سرشــاخ شــد و روز به روز نقار و تقابل این دو بیشــتر 
شد که ســرانجام دولت سیدضیا که به کابینه صد روزه 
مشهور بود، ســقوط کرد و همان کسانی که او را بر سر 
کار آورده بودند، دستش را گرفتند و به فلسطین بردند،  
آنجا مشــغول تجارت شد و به ثروتی عظیم هم دست 
یافت. سید ضیا بعد از شهریور ۱۳۲0 به ایران برگشت و از 
یزد انتخاب و وارد مجلس شورای  ملی شد و دوباره در 
دربار جایگاهی پیدا کرد. برعکس، سردارسپه که درجات 
نظامی را از تابینی )سرجوخه( تا سرتیپی طی کرده بود، 
بر اساس برنامه تعیین شده از سوی کلنل آیرونساید در 
حکومت باقی ماند و به وزارت جنگ و نخســت وزیری 
نیز رسید. در آخر هم که نتوانست قضیه جمهوریت را 
به کرسی بنشــاند، با انتخاب و رأی نمایندگان مجلس 
شــورای ملی و با انقراض سلســله قاجاریه، بر تخت 
سلطنت نشست. . سردار سپه وقتی به پادشاهی رسید، 
تمام قدرت را قبضه کرد، با مخالفان ملی و مذهبی خود 
به نام مخالفان نظام مشــروطه و با چپ ها به عناوین 
کمونیســت و طرفداران مرام و رویه اشتراکی به تندی 
برخورد کرد و بسیاری از وطن خواهان و سیاست مداران 
محبوب و نویســندگان و دانشمندان و بلکه نظامیان را 
زندانی کرد و حتی به شــیوه های غیرانســانی کشــت. 
با این حال، رضاشــاه چــه در دوره چهار ســاله پیش از 
نشســتن بر تخت ســلطنت و چــه دوران پادشــاهی، 
اقداماتی بــرای ایجاد امنیت و حفــظ تمامیت ارضی 
کشور و مدرنیزاسیون ایران و توسعه ملی و ایجاد شبکه 
راه های شوســه و راه آهن، دانشــگاه، دادگستری مدرن، 
بیمارستان ها و تقویت و متحدکردن ارتش و ساماندهی 
وضعیت مالــی ایران انجــام داد. به طور کلی پایه های 
آنچه لازمه تشــکیل یک دولت -ملت در تراز تحولات 
قرن بیستم بود، در دوره رضاشــاه و به دست ایرانیانی 
که خواهان نجات کشور از فلاکت دوره های قبلی بودند، 
ایجاد شــد و بعدها توسعه، تقویت و تکمیل شد و این 
فرصت ها و تهدیدها، قابل مشاهده در موزه تاریخ است.

 رویداد

ظریف  در  مصاحبه  با  پرس  تی وی:

 ضرب الاجل مجلس 
اولتیماتوم برای جهان نیست

محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه جمهوری   
اســلامی ایران تأکید کرد: »ایــران تنها زمانی آماده 
مذاکــره خواهد بود که تمام تحریم ها علیه کشــور 
لغو شــود«. ظریف هم زمان با سفر رافائل گروسی، 
مدیر کل آژانــس بین المللی انرژی اتمی، به تهران 
در مصاحبه با شــبکه پرس تی وی گفــت: »زمانی 
که همه امضاکنندگان برجام به تعهداتشــان عمل 
کنند، ایــران هم به مذاکره برای ازســرگیری برجام 
بازمی گردد«. وی گفت: »طبق بند ۳۶ برجام که به 
ایران اجازه برداشتن گام های چاره ساز و علاجی در 
برابــر نقض عهد دیگر اعضا را می دهد، حالا آمریکا 
از توافــق خارج شــده و مرتکب نقــض قطع نامه 
شورای امنیت شــده و دیگران را تهدید کرده که از 
همکاری با ایــن توافق اجتناب کنند«. ظریف گفت: 
»مــا گام هایمان را در راســتای برجام برداشــتیم و 
آن را نقــض نکردیم، بلکه با هدف چاره ســازی و 
علاجی برای این توافــق، گام های کاهش تعهدات 

را برداشتیم«.
ظریف با اشــاره به اقدام اخیر مجلس شــورای 
اســلامی در تعیین ضرب الاجل پنجم اســفند برای 
محدودکــردن اجرای پروتکل الحاقــی گفت: »این 
یک ضرب الاجــل برای جهــان و یــک اولتیماتوم 
نیســت. این یک موضــوع داخلی بیــن مجلس و 
دولت اســت«. او درباره ســفر مدیر کل آژانس به 
تهران گفت: »ما با رافائل گروسی به عنوان نماینده 
قدرت های بزرگ گفت و گو نمی کنیم، بلکه به عنوان 
کســی گفت وگــو می کنیم کــه نماینده ایــران هم 
هســت. او نماینده ای از جانب اســرائیل محسوب 
نمی شــود، چون اســرائیل اصلا عضوی از آژانس 
نیســت؛ بنابراین ما با رافائل گروسی درباره قوانین 
کشــورمان صحبــت می کنیــم که این بــه معنای 
اجــرای تصمیمــات مجلس اســت. در عین حال، 
نمی خواهیم بن بســتی ایجاد شود که آقای گروسی 
نتواند به وظایف خود بــرای اثبات صلح آمیزبودن 
برنامه هسته ای ایران ادامه دهد«. ظریف در پاسخ 
به این ســؤال که در صورتی کــه ضرب الاجل ایران 
برای محدودشدن بازرســی های آژانس اجرا شود، 
این به معنای قطع شدن یا برچیده شدن دوربین های 
نظارتی آژانس در سایت های هسته ای ایران خواهد 
بود، گفت: »اینها چیزهایی اســت که امروز با مدیر 
کل آژانــس درباره آن صحبت می شــود، اما چیزی 
که بر اســاس تصمیم مجلس از ما خواســته شده، 
این است که فیلم های ضبط شده از طریق دوربین ها 
در اختیار آژانس قرار نگیرد. البته این موضوع فنی 
است و سیاسی نیست و این تصمیمی نیست که من 
بخواهم بگیرم، بلکه در ســطح فنی اتخاذ خواهد 
شــد. اما قطعا آژانس دیگر فیلم های ضبط شده از 
طریــق این دوربین ها را دریافــت نخواهد کرد. قبلا 
آژانــس به این فیلم ها به طور اتوماتیک دسترســی 

داشت، البته نه به صورت آنلاین و مستقیم«.
دیروز همچنین ســیدعباس عراقچی در برنامه 
نگاه یک شــبکه اول ســیما درباره اقدام ایران برای 
لغو اجرای پروتکل الحاقی، در پاســخ به اینکه آیا 
این اقــدام به معنای خروج ایران از برجام اســت، 
گفت: »خیر، به معنی خروج از برجام نیست. اقدام 
پنجم اســفند، یعنی توقف اجرای پروتکل الحاقی، 
برگشــت پذیر اســت. به محض اینکه خواسته های 
ما در برجام و خواســته مجلس در مصوبه مذکور 
انجام شــود، ما می توانیم به این اقدامات بازگردیم. 
تعهدات ما در برجام کاهش می یابد، اما بازرسی ها 
متوقف نمی شــود و بر اســاس پادمان جامع ادامه 
دارد. راه برای بازگشت طرف های برجامی باز است 
و راهکار این بازگشــت که بارها از ســوی مقامات 
ایران بیان شده، عمل آنهاست. اگر آنها به تعهدات 
خود برگردند و ما آنها را راســتی آزمایی کنیم، مسیر 

قابل بازگشت است«.

برگ سبز و کارت موتور  سیکلت  زیگما  رنگ نوک مدادی  
 مدل 1390 به شماره پلاک ایران 125 _ 26429 

و شماره موتور N1D*2980442 و شماره شاسی 
N1D***125A9002462 به نام مجید نظری 
مقدس مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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مفقودگردیده وفاقد اعتبار می باشد.

Á  وقتــی ترکیب تیم بایدن داشــت مشــخص  
می شد به نظر می آمد چهره هایی هستند که موضع 
مثبتی نســبت به توافــق برجام دارنــد؛ اما الان 
نشــانه ای از اینکه قصدی برای اقــدام در این باره 
داشــته باشــند وجود ندارد و به نوعی با مواضع 
دوران کارزار انتخاباتی و سوابقشان، این بی عملی 
هماهنگی ندارد. چه شده که تیم بایدن الان چنین 

رویکردی دارد؟
مــن فکر می کنم زود اســت بــرای قضاوت، زود 
اســت که بخواهیم بگوییم افــرادی که الان در تیم 
آقای بایدن و تیم امنیت ملی ایشــان هستند و همان 
کسانی هســتند که در مذاکرات برجام نقش کلیدی 
بازی کردند، امروز می خواهند سیاســت متفاوتی را 
دنبال کننــد. به طورکلی معمــولا دولت های جدید 
در آمریکا دو تا ســه ماه طول می کشد که از مراحل 
ابتدایی شــکل دادن حکومت و اســتخدام افراد در 
رده هــای پایین تر و انتصاب شــخصیت های کلیدی 
توسط کنگره بگذرند و این تازه در شرایطی است که 
در دوره گــذار حکومت قبلی نهایــت همکاری را با 
حکومتی که قدرت را در دست خواهد گرفت، کرده 
باشد که متأسفانه در دوره آقای ترامپ چنین اتفاقی 
به خوبی نیفتاد؛ بنابراین چهار هفته به گمان من زود 
اســت برای اینکه بشــود قضاوت کرد درباره اینکه 
دولت بایدن می خواهد دیدگاه و رویکرد متفاوتی را 

نسبت به برجام دنبال کند.
به علاوه در نظر بگیرید که روند سیاســت گذاری 
در آمریــکا در دوره آقای ترامپ کاملا مختل شــده 
بود و تصمیم ها یک شبه و فی البداهه گرفته می شد. 
در حالی کــه معمــولا روندی بســیار سیســتماتیک 
وجــود دارد که ادارات مختلــف دولتی به نوعی در 
تصمیم ســازی نقش مهمی را بازی می کنند و نهایتا 
تصمیم گیری در شورای امنیت ملی آمریکا به صورت 

اجماع سازی انجام می شود.
اتفاقی که در چند هفته گذاشته افتاده این است 
که دولت آمریکا ابتدائا با متحدان اروپایی اش درباره 
برجــام مذاکــره کــرده، دیدگاه های آنها را بررســی 
کرده اســت. ســپس با کشــورهای منطقه صحبت 
کرده اســت. خاطرتان باشــد، بخش زیادی از علت 
اینکه برجام الان در چنین شــرایطی قرار دارد، بستر 
دشــمنی های منطقه ای بود که بــا این توافق وجود 
داشــت و بنابراین دولت بایدن به نظرات کشورهای 
منطقــه این احترام را گذاشــته اســت که بــا آنها 
مشــورت کند. گام بعد اجماع سازی در داخل دولت 
آمریکاســت. ســپس تلاش برای ایجاد جبهه متحد 
غرب اســت یعنی اجماع بین سه کشــور اروپایی و 
آمریــکا و نهایتا در صورت امــکان اجماع بین تمام 
اعضای 5+۱ اســت که یکی از ملزومــات مذاکرات 
5+۱ با ایران بود که منجر به برجام شد. نهایتا در آن 

مرحله می شود با ایران به مذاکره پرداخت.
البته دست به عصا راه رفتن دولت بایدن را درباره 
ایران بایــد مقداری هــم در بســتر محدودیت های 
سیاســی ای که الان در واشنگتن وجود دارد، در نظر 
گرفــت. دولــت الان همچنان مقدار زیــادی به این 
وابســته اســت که کنگره با انتصاب مقامات کلیدی 
موافقت کنــد؛ بنابراین در این مرحلــه دولت بایدن 
چندان تمایلی ندارد که روابطش را با کنگره، بر ســر 
مسئله ای مثل ایران خدشه دار کند و من فکر می کنم 
مقداری از کندی روندی که شاهد بودیم هم مربوط 

به این موضوع است.
Á  درست اســت که مدت کمی از دولت بایدن  

گذشــته ولی در عین حال چیزی که لااقل مقامات 
ایران تلاش کرده اند منتقل کنند، این اســت که 
فرصت محدودی وجود دارد برای اینکه بشــود 
با یک دســتور کار را پیش برد. آیــا برای دولت 
بایدن این موضوع اهمیتی ندارد یا توجهی به آن 

ندارند؟
همان طور کــه اگــر کنگره آمریــکا ضرب الاجلی 
برای مذاکرات تعیین کرده بود، دولت ایران به گمان 
من مایــل نبود کــه تحت 
فشــار مذاکره کنــد، دولت 
نیســت  مایل  هم  آمریــکا 
کــه بــا ضرب الاجلــی که 
مجلس شــورای اســلامی 
زمان بندی  کــرده،  تعییــن 
مذاکــرات را تعییــن کند و 
پیش ببرد؛ بنابراین مقامات 
دولت بایــدن کاملا متوجه 
هســتند که خروج ایران از 
معاهــده الحاقی به دامنه 
تنش هــا خواهد افــزود و 
کار را دشوارتر خواهد کرد. 
ولــی همان طور کــه گفتم، 
میان  در  دیگری  محاسبات 
اســت که این محاسبات از 
اولویت بالاتــری در دولت 
آمریــکا برخوردار هســتند 
و به هیچ وجه تــا وقتی که 
دولت بــه مرحله ظرفیت 
کاملش نرســیده باشد، من 
فکر نمی کنم اقدام بســیار 
مثــل  جنجال برانگیــزی 
رفــع تحریم ها درباره ایران 
صــورت بگیــرد. در ضمن 
روند سیاست گذاری را فقط 
مجلس  اینکــه  علــت  به 
ایــران ضرب الاجلی تعیین 

کرده، دولت آمریکا مختل نخواهد کرد. ولی شــکی 
در این نیســت که به هر حال چنیــن اقداماتی دارای 
درجه ای از ریســک هســتند، به این معنا که ممکن 
است واکنشــی که به خصوص کشورهای اروپایی به 
خروج ایران از معاهده الحاقی نشــان خواهند داد، 
کار را برای زنده و سرپانگه داشــتن برجام سخت تر و 

بازگشت به آن را دشوارتر کند.
ولی از ســوی دیگــر، قابل درک هم هســت که 
مقامات ایران تمایلی نداشــته باشــند به اینکه این 
ضرب الاجل را به عقب بیندازند؛ به این دلیل که آنها 
هم هیچ کــدام از امتیازاتی را که مد نظرشــان بوده، 
به دســت نیاورده انــد، به علت این رونــد کندی که 
دربــاره اش صحبت کردیم؛ بنابراین ما در شــرایطی 
هســتیم که به نظــر می آید، به هر حــال اوضاع به 
سمت بدترشــدن پیش خواهد رفت، پیش از اینکه 

بتواند به سمت بهترشدن پیش برود.
Á  به جــز ضرب الاجــل موضع دولــت ایران  

هم تقریبا این اســت که »ما خیلــی صبر نداریم 
و مدت هاســت صبر کرده ایم«. آیــا فکر می کنید 
این راهبرد آمریکاســت که اگر قرار است اتفاق 
بدی بیفتد، بیفتد و هزینه اش هم پرداخت شــود 
و آمریکا در این تقابل با ایــران قرار بگیرد؟ فکر 
می کنید این ضرب الاجــل به عنوان یک اهرم اثر 

مثبت خواهد گذاشت یا ضربه می زند؟
ایــن  نمی کنــم  فکــر  نــه، 
ضرب الاجل اثــر مثبتی بگذارد؛ 
از دید بســیاری  به این خاطر که 
باج خواهی  آمریــکا  مقامات  از 
محســوب خواهد شد و به نظر 
می آیــد که ایران حاضــر نبوده 
است که فرصت و زمان کافی به 
دولت بایدن بدهــد؛ بنابراین در 
مجموع اثرش منفی اســت. در 
نظر هم بگیرید که اصولا آژانس 
وقتــی در روند بازرســی هایش 
اختلالی ایجاد می شــود، به ویژه 
اگــر طولانی مدت باشــد، برای 

بازگشــت دوباره به آن نقطه، زمان بســیار بیشتری 
نیاز خواهد داشــت. به این معنــا که اگر فرض کنیم 
ایران دو، سه ماه از پروتکل الحاقی خارج شده باشد، 
آژانــس نمی توانــد از همان جایی که دو، ســه ماه 
گذشته بوده، بازرسی هایش را ادامه دهد. باید کاملا 
درک دقیقی پیدا کند از اینکه در این دو، ســه ماه چه 
گذشته و بعضی از این اقدامات ممکن است نیازمند 
تحقیقات طولانی مدت تر باشد تا ایران بتواند دوباره 
به نقطه صفر برگردد. از آن ســو همان طورکه گفتم، 
کاملا قابل درک اســت که ایران به هر حال با توجه 
بــه اینکه صبر اســتراتژیک طولانی مدتی از خودش 
نشان داده و در ازای این صبر امتیاز خاصی به دست 
نیاورده است، امروز در شرایطی قرار دارد که مجبور 
است با چنین ضرب الاجل هایی هم پاسخ گوی افکار 
عمومــی در داخل باشــد و هم ســعی کند دســت 

خودش را برای مذاکرات قوی تر کند.
ولــی همان طورکــه گفتــم، در بســتری که هم 
کارشکنی مخالفان برجام ادامه دارد و هم تنش های 
منطقه ای، با ایــن اقدامات، متأســفانه هرچه زمان 
بیشــتری بگــذرد، موانع بیشــتری در راه بازگشــت 
بــه برجام ایجاد خواهد شــد و به گمــان من بدون 
بازگشت به برجام متأسفانه کلا روند دیپلماسی بین 

ایران و غرب مختل خواهد شد.
Á  .دقیقا نکته ای که اشــاره کردید مد نظر است  

ایران مدتی طولانی برخلاف توافق تحت فشــار 
بوده است. دولت فعلی ایران هم زمان چندانی 
ندارد. این باعث نشده که دولت آمریکا بخواهد 
ســریع تر، حداقل با اقدامی، ایران را قانع کند تا 

اینکه در را کمی باز نگه دارد؟
تقویم سیاسی دو کشور متأسفانه با هم هماهنگ 

نیست. در واشــنگتن این دولت نیاز به زمان بیشتری 
دارد کــه بتواند اقــدام عملی کند؛ ولــی در تهران، 
متأســفانه بــا نزدیک شــدن ضرب الاجــل مجلس، 
تعطیــلات عید و بعد آن انتخابات، فشــار زیادی در 
این بازه زمانی وجود دارد؛ ولی ببینید نهایتا به گمان 
من درک کلی در دولت بایدن این اســت که اگر روند 
بازگشت به برجام در چند هفته آینده شروع شود، با 
توجه به اینکه هر کــدام از دو طرف، خط قرمزهایی 
دارنــد که برایشــان اهمیت دارد، نیــاز به گفت وگو 
است درباره اینکه این بازگشت دقیقا به چه صورتی 
باید انجام بگیرد و بــرای اجرای آن به چند هفته تا 
چند ماه زمان نیاز اســت. اگر اراده سیاسی در ایران 
وجود داشته باشــد، این اقدامات می توانند هم زمان 
با کمپیــن انتخاباتی صورت بگیرند یــا حتی بعد از 
انتخابــات و پیش از دست به دست شــدن قدرت در 
ایران همچنان ادامه داشــته باشــند و پیش از پایان 
کار دولت آقای روحانی بازگشت به برجام به صورت 
کامل صورت گرفته باشد و آن وقت مذاکرات درباره 
یک توافــق بهتر می توانــد در دولت بعــدی دنبال 
شــود؛ ولی مســئله این اســت که از آنجایی که در 
ایران به هر حــال اراده ای وجود دارد برای اینکه چه 
روندی درباره برجام باید شــکل بگیرد، دولت آمریکا 
احساس نمی کند که این روندی است که با انتخابات 
در ایــران مختــل خواهد شــد؛ ولی خــب من فکر 
می کنــم همچنان ترجیح بر این 
است که با توجه به آشنایی که 
و  آمریکایی  مذاکره کنندگان  بین 
مذاکره کنندگان ایرانی باســابقه 
برجام وجود دارد، این کار پیش 
از خروج آقای روحانی از پاستور 
صــورت بگیرد؛ ولــی همچنان 
بســتگی دارد به شــرایط روی 
و محدودیت های سیاسی  زمین 
کــه دو طــرف بــا آن روبــه رو 

هستند.
نماینده  مالــی،  رابرت  Áآقای 
ویــژه آمریکا در امــور ایران که 
شما ســابقه آشنایی خوبی با ایشــان دارید، چه 
موضع و نگاهی به این موضوع دارند. آیا ترجیح 
ایشان این اســت که آمریکا به برجام برگردد یا 
این لزوما راهبردی نیست که مد نظر ایشان باشد؟
حدود یــک ماه پیــش، زمانی که آقــای مالی 
رئیس گــروه بین المللــی بحران بودند، گزارشــی 
منتشر کردیم درباره پنجمین سالگرد اجرای برجام. 
در آن گــزارش راهکاری را برای احیای برجام ارائه 
دادیم که در آن بازگشــت سریع و بدون پیش شرط 
به برجام مد نظر بود و این نظر شخصی و حرفه ای 
آقــای مالی هم بود. من فکــر می کنم علت اینکه 
در عمل نتوانســتند چنین سیاســتی را دنبال کنند، 
همــان محدودیت های سیاســی اســت که گفتم 
در حال حاضر در واشــنگتن وجــود دارد. با این حال 
بر ســر این کاملا در دولت بایدن اجماع وجود دارد 
که برجام هنوز بهترین راه برای پرداختن به مسئله 
هسته ای ایران است و بدون احیای برجام هیچ گونه 
دیپلماســی دیگری با ایران درباره مسائل منطقه و 
مسائل مورد اختلاف دیگر اصلا امکان پذیر نیست. 
کسی دنبال این نیست که با استفاده از تحریم های 
ترامپ، بــه باج خواهی برای امتیازگیری بیشــتر از 
ایران بپردازد. در عین حال باید این را در نظر گرفت 
که شــرایط فعلــی و پیچیدگی هایی کــه از لحاظ 
سیاسی و حتی از لحاظ تکنیکی وجود دارد، کار را 

کمی دشوار کرده است.
حتی مواضع کشــورهای اروپایی به طور کامل با 
هم هماهنگ نیست؛ برای مثال، فرانسوی ها موضع 
بســیار سرســختانه تری درباره برخــی از جنبه های 
برنامه هســته ای ایــران دارند. آنها معتقد هســتند 
برنامه تحقیق و توسعه سانتریفیوژها که ایران پیش 

برده اســت، بازگشت پذیر نیست و بنابراین قسمتی از 
برجام است که نیاز به مذاکره مجدد دارد؛ موضعی 
که آلمــان و انگلیس چندان با آن موافق نیســتند. 
بنابرایــن این رونــد اجماع ســازی خواه ناخواه وقت 
خواهد گرفــت. در نهایت من فکر می کنم هنوز نظر 
آقای مالــی و اکثریت دولت بایدن بر این اســت که 
احیــای برجام ممکن اســت و می توانــد با گام های 
کوچک تری شــروع شود و با تقویم زمانی که بین دو 
طرف هماهنگ شــود، پیش رود و رسیدن به نقطه 
مد نظر که بازگشــت کامل دو طرف به تعهداتشــان 
است نیز در بازه زمانی پیش از خروج آقای روحانی 

از قدرت کاملا عملی است.
ولی ببینید دولــت آمریکا هم به هر حال برایش 
ســؤال هایی وجــود دارد؛ برای مثــال، آنها مطمئن 
نیســتند ایــران خواهان حــل این موضــوع پیش از 
انتخابات ریاســت جمهوری هســت یا نــه. یا اینکه 
برخی از خواســته های ایران درباره راســتی آزمایی 
رفع تحریم ها در عمل تــا چه حد قابل اجرا خواهد 
بــود. بنابرایــن اینها مســائلی هســتند کــه نیاز به 
مذاکره دارند. فکر می کنم هنوز برای پاســخ به این 
ســؤال ها زود اســت. امیدواری من بر این است که 
اقدامات این هفته ایران بــرای پایان دادن به اجرای 
برخــی از اقدامــات مربوط به شفاف ســازی برنامه 
هسته ای، منجر به بروز تنش هایی نشود که کلا روند 
دیپلماســی را از ریل خارج کند. در غیر این صورت، 
فکر می کنم هنــوز این امید وجود دارد که در عرض 
چند هفته آینده دو طــرف بتوانند مذاکرات جدی را 
شــروع کنند و راهی برای بازگشت تقریبا هم زمان به 

برجام پیدا کنند.
Á  مســئله دیگری که اول به نظر می آمد جدی  

نباشــد و حالا ظاهرا تبدیل بــه موضوع اختلاف 
واقعی شده، این بحث اســت که چه کسی اول 
اقدام کند. چرا اصلا این موضوع تبدیل شــد به 

یک مسئله جدی در آمریکا؟
من فکر می کنم این یک اختلاف کاذب اســت. به 
ایــن معنا که در فضای سیاســی آمریکا به هیچ وجه 
نمی شود وعده رفع تحریم به ایران را داد، در حالی  که 
ایــران در حــال انجــام اقداماتی مثل غنی ســازی 
۲0 درصدی یا تحقیق و توسعه روی سانتریفیوژهای 
پیشــرفته یا خــروج از معاهده الحاقی اســت. این 
به هیچ وجــه در محیط سیاســی آمریــکا پذیرفتنی 
نخواهد بود. از آن سو در ایران هم قابل  قبول نیست 
که ایران بخواهد بــه تعهداتش برگردد، در حالی که 
تحریم اســت. بنابراین من فکر می کنم این در نهایت 
از  جمله مسائلی است که با یک راه حل میانه، یعنی 
تقریبا بازگشــت هم زمان به تعهدات در چند مرحله 
قابل رفع و رجوع اســت. ولی علــت اینکه در حال 
حاضر تبدیل شــده به یک مانع بر سر مذاکرات، این 
اســت که عملا دولــت آمریکا همان طــور که گفتم 
هنــوز برای مذاکره آماده نیســت. وقتی شــما برای 
مذاکره آماده نیســتید، بهانه هایی را مطرح می کنید 
که بهانه اصلی نیســتند که مانع از بازگشــت به میز 
مذاکره شــده اند و این داستان که چه کسی باید اول 
اقدام کند نیز به گمان من یک بهانه دیپلماتیک است 
برای خرید زمان بیشــتر. وگرنه همه متوجه هستند 
که به هیچ وجه در نهایت نه ایران حاضر اســت اول 
اقدام کند و نــه آمریکا و اینها باید هم زمان اقدامات 

را انجام بدهند.
Á  برخــی از تحریم هایی که دولت ترامپ وضع  

کرده اســت، خــارج از بحث هســته ای عنوان 
گرفته اند. آیا این واقعا روی میز آقای بایدن یک 
مســئله خواهد بود یا همان طور که آقای ظریف 
می گوید، با چند فرمــان همه تحریم ها قابل رفع 
هستند؟ چون مشــخصا آقای عراقچی هم اخیرا 
گفته بود که توقع ایران این اســت که اوضاع به 

شرایط ژانویه ۲۰۱۷ برگردد.
بلــه، رئیس جمهــور ایــن اختیــار را دارد کــه 
تحریم هایی را که با دســتور اجرائی رئیس جمهوری 
دیگر وضع شــده اند، رفع کند و دیدیم که این مسئله 
دربــاره تحریم هــای انصارالله یمــن در حال حاضر 
صورت گرفته است؛ به خصوص اینکه دولت ترامپ 
به وضــوح اعــلام کرده بــود برخــی از تحریم های 
چندلایه ای که داشــت اعمال می کرد، با بهانه های 
غیرهســته ای، به منظور بستن دســت رئیس جمهور 
بعــدی یعنی آقای بایدن بــود و به منظور جلوگیری 
از اجرای برجام؛ بنابراین با وجود اینکه این تحریم ها 
در ماهیتشان هسته ای نیستند، اما در نیت، هسته ای 
محســوب می شــوند و به همین علت دولت بایدن 

می تواند آنها را رفع کند.
ولی ببینید به شــرایط ژانویه ۲0۱۷ باز نخواهیم 
گشــت. به این علت کــه از این حدود هــزارو 500 
تحریم که دولــت ترامپ بر نهادهــا و افراد ایرانی 
اعمــال کــرده، برخــی در تناقــض با برجــام هم 
نیســتند. برای مثال، کســانی بودند که با شواهد و 
مــدارک دولت آمریکا به این نتیجه رســیدند که در 
حمله های ســایبری به زیرساخت های آمریکا نقش 
داشــتند. خب اینها در تحریــم باقی خواهند ماند و 
برجام هم اجازه می دهد که در موارد دیگری خارج 
از برنامه هسته ای، اگر بین دو طرف اختلاف هست، 
تحریم هایی اعمال شــود؛ بنابراین نمی شود به طور 
قطع گفت ما به شــرایط ژانویــه ۲0۱۷ باز خواهیم 
گشــت، ولی آنچه برای ایران اهمیــت دارد، یعنی 
تحریم های اصلی که بر نفت و فراورده های انرژی و 
مبادلات بانکی مربوط به آنها مستقر شدند، به نظر 

من کاملا قابل رفع هستند.
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تعلل دولت بایدن در بازگشت به برجام در  گفت وگو  با علی واعظ، تحلیلگر  ارشد گروه بین المللی بحران در  امور  ایران

برای قضاوت درباره سیاست برجامی بایدن زود است

روح اله نخعی: دولت بایدن هنوز درباره برجام گام ملموســی برنداشته است و بعد از چندین روز، فقط به 
یکی، دو موضع گیری نمادین مانند پس گرفتن طرح ناکام در شورای امنیت سازمان ملل بسنده کرده است. 
این در حالی اســت که موعد ضرب الاجل مجلس در راه اســت و علاوه بر این، شرایط سیاسی در ایران، 
فرصت چندانی برای نقش آفرینی دولت حسن روحانی و وزارت خارجه محمدجواد ظریف در زمینه برجام 
باقی نگذاشــته اند. چرایی این تعلل را با علی واعظ به گفت وگو نشســتیم. تحلیلگر ارشد گروه بین المللی 
بحران در امور ایران معتقد است زمانی نگذشته که بر اساس آن بشود گفت سیاست بایدن در قبال برجام 
تغییر کرده است. از نگاه او بایدن و تیمش همچنان تصمیم به احیای برجام و بازگشت به این توافق دارند 
و اتفاقا ترجیح می دهند توافق ها و تعیین تکلیــف برجام را در همین دوره روحانی و با همین تیم که خود 
مذاکره کننده برجام بوده اند، پیش ببرند. واعظ معتقد است این فرایند به هر حال فرایند پیچیده ای است که 

در بهترین حالت نیز زمان بر خواهد بود.


